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Orbán Viktor: a NATO-nak nem a körülötte zajló háborúkat, hanem a békét 

kellene megnyernie 
2024. július 10. – MTI, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Mandiner, Index.hu, Tények, 

gondola.hu, vg.hu   

A NATO-nak nem a körülötte zajló háborúkat, hanem a békét kellene megnyernie - jelentette 

ki a NATO washingtoni csúcstalálkozója előtt a Facebookra feltöltött videójában a 

miniszterelnök. Orbán Viktor emlékeztetett arra: a NATO 75 évvel ezelőtt azzal a céllal indult, 

hogy megvédje a tagjai biztonságát. Mára azonban elmozdulni látszik az eredeti céljától, egyre 

inkább háborús szervezetként viselkedik. Ennek egyik jele, hogy a NATO egyre aktívabb 

szerepet vállal az orosz-ukrán háborúban - tette hozzá. "Ez szerintünk veszélyes, sőt felelőtlen, 

mert senki sem látja, mi lesz ennek a vége, hova is fogunk kilyukadni" - mondta Orbán Viktor. 

Kijelentette: amellett fog érvelni, hogy a NATO-nak vissza kellene térnie az eredeti 

szellemiségéhez. "A NATO-nak nem a körülötte zajló háborúkat, hanem a békét kellene 

megnyernie. Ehhez elsősorban saját védelmi képességeinket kellene fejleszteni. Magyarország 

nevében ezért a mai napon meg fogom erősíteni, hogy továbbra sem fogunk részt venni a NATO 

Ukrajna missziójában, a magyar védelmi képességek fejlesztésére vonatkozó 

kötelezettségeinknek azonban maradéktalanul eleget teszünk" - mondta a kormányfő 

Washingtonban. 

 

Szijjártó: Magyarország akciótervet adott át Ukrajnának az együttműködés 

fejlesztéséről 
2024. július 10. – Mandiner.hu, Origo.hu, Telex.hu, hirado.hu, Magyar Nemzet, Index.hu, 

24.hu, Kárpátalja.ma 

Magyarország akciótervet adott át Ukrajnának, amelyben a határon átnyúló gazdasági 

együttműködés fejlesztésére, különleges gazdasági zónák létrehozására tettek javaslatot – 

tájékoztatott Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter szerdán Washingtonban. A 

tárcavezető a NATO-csúcstalálkozóról nyilatkozva arról számolt be, hogy előző nap ukrán 

kollégájával tárgyalt nagyjából egy órán keresztül, amelynek során átadott egy akciótervet is. 

Rámutatott, hogy ebben a határon átnyúló gazdasági együttműködés fejlesztésére, a határ két 

oldalán különleges beruházási, gazdasági zónák létrehozására tettek javaslatot. „Új 

határátkelők megépítésére, a Tisza-híd felújítására és új vasúti összeköttetésekre tettem 

javaslatot, továbbá arra is, hogy az energia terén is vonjuk szorosabbra az 

együttműködésünket, mert nyilvánvaló, hogy ha két szomszédos ország együttműködik, az az 

energiabiztonságot kölcsönösen tudja javítani”– sorolta. 
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Szijjártó Péter: ha nem sikerül felgyorsítani a nyugat-balkáni országok felvételét 

az EU-ba, az egész bővítési politika el fogja veszíteni a hitelességét 
2024. július 10. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, origo.hu, PestiSrácok.hu 

A nyugat-balkáni országok immár több mint 15 évet várakoztak átlagosan az EU-tagságra. Ha 

nem sikerül felgyorsítani a nyugat-balkáni országok felvételét az EU-ba, az egész bővítési 

politika el fogja veszíteni a hitelességét - írta a Facebook-oldalán a Washingtonban tartózkodó 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter. "Lehet, hogy egyesek pont ezt akarják, de ezt 

mi nem fogjuk engedni és Montenegrót is segíteni fogjuk abban, hogy legalább hét tárgyalási 

fejezetet le tudjon zárni az elnökségi félévünk alatt" - fogalmazott bejegyzésében a tárcavezető. 

 

Megnyílt a 27. Kárpát-medencei Nyári Egyetem és a Határon Túli Intézmények 

Fóruma az ELTE-n 
2024. július 10. – MTI, KISZo.net 

Megnyílt a 27. Kárpát-medencei Nyári Egyetem (KMNYE) és a Határon Túli Intézmények 

Fóruma az Eötvös Loránd Tudományegyetemen (ELTE) szerdán, Budapesten. Az ELTE 

határon túli magyar anyanyelvű egyetemi és főiskolás hallgatók számára szervezett nyári 

egyeteme július 15-ig tart az állam- és jogtudományi, a természettudományi, a 

bölcsészettudományi, az informatikai, a tanító- és óvóképző, valamint a gyógypedagógiai kar 

közreműködésével, a Kárpát-medencei Szakkollégiumi Konferenciával együttműködve. Az 

"Egységben a tudomány" mottót viselő rendezvény nyitóünnepségén Borhy László, az ELTE 

rektora kiemelte: a nyári egyetem évről évre nagyobb sikerrel valósul meg, 27 év alatt 

tradícióvá, szilárd értékké alakult. Az idén különösen magas létszámban, mintegy 150-en 

érkeztek a magyar fővárosba hallgatók Erdély, a Felvidék, Kárpátalja és Délvidék régióiból - 

tette hozzá. Elmondta: az idei nyári egyetemet két szekció köré szervezik. A X. Kárpát-

medencei Szakkollégiumi Konferencia Szekció mellett több kar közreműködésével valósul meg 

A mesterséges intelligencia az egyes tudományterületeken nevet viselő interdiszciplináris 

szekció. 

 

Még mindig a román jegy „húzza le” a magyar diákok érettségi eredményeit, 

további oktatási stratégiák szükségesek  
2024. július 10. – Krónika 

Az elmúlt húsz év eredményeit vizsgálva inkább a stagnálás, esetenként az időszakos javulás 

utáni kisebb-nagyobb visszaesések jelenségei mutathatók ki következetesen az érettségi 

eredmények kapcsán, nincs ez másképp idén sem – állapította meg a Krónikának Ferencz S. 

Alpár, a Romániai Magyar Pedagógusok Szövetségének (RMPSZ) általános alelnöke. A volt 

főtanfelügyelő szerint a tömbmagyarság esetében a román nyelvi háttér hiánya befolyásolja a 

funkcionális nyelvtudás alakulását. Összességében nem gyengébbek a magyar diákok érettségi 
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https://kiszo.net/2024/07/10/megnyilt-a-27-karpat-medencei-nyari-egyetem-es-a-hataron-tuli-intezmenyek-foruma-az-elte-n/
https://kiszo.net/2024/07/10/megnyilt-a-27-karpat-medencei-nyari-egyetem-es-a-hataron-tuli-intezmenyek-foruma-az-elte-n/
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/meg-mindig-a-roman-jegy-bhuzza-ler-a-magyar-diakok-erettsegi-eredmenyeit-tovabbi-oktatasi-strategiak-szuksegesek
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eredményei, mint a többségieké, ha madártávlatból nézve az országos átmenési arányt vesszük 

figyelembe, de ha ezt lebontjuk tantárgyakra, jegykategóriákra vagy megyékre és 

tanintézetekre, nyilván más következtetéseket lehet, sőt kell is levonni – fejtette ki a Krónika 

megkeresésére Ferencz S. Alpár. 

 

Nagy Feró és a Beatrice is fellép a Máramarosszigeti Magyar Napokon 
2024. július 10. – maszol.ro 

Közösségi kvízesttel, gyermekműsorral, könyvbemutatóval, koncertekkel és sok más 

programmal várják az érdeklődőket a Máramarosszigeti Magyar Napokra július 12. és 14. 

között. A második alkalommal megszervezett rendezvény programjai minden korosztályt 

megszólítanak, ugyanis a szervezők a közösségi élettel próbálják megerősíteni az összetartozás 

érzését a szórványtelepülésen. A 19. század legkiemelkedőbb magyar női színésznőjének, 

Prielle Kornéliának alakított ki egy emlékszobát a Máramarosszigeti Református 

Egyházközség, amelynek ünnepélyes átadója a magyarnapok első programpontja lesz. Ezt 

követően, 17 órától kerül sor Zolopcsuk Róbert képzőművészeti kiállítására, ahol 

Máramarossziget épített örökségét hivatott bemutatni.  A máramarosszigeti helytörténész és 

festőművész a festményein keresztül is a kultúra, történelem és az értékek ápolását 

szorgalmazza. Végezettül a magyarnapok első napja egy kvízesttel zárul, amire előzetes 

regisztráció szükséges.  

 

Vérszemet kapott az állam: újabb székelyföldi közbirtokosság erdeit perelné 

vissza 
2024. július 10. – maszol.ro 

Pert indított az állam a papolci közbirtokosság ellen. Az eljárás szerdán kezdődött. Közben az 

ozsdolai Láros Közbirtokosság ellen évek óta zajlik a jogi eljárás. A pénzügyminisztérium 

mindkét esetben amiatt kezdeményezett pert, mert állításuk szerint az erdőket az állam az 

1940-es években megvette és kifizette a tagságnak. Az ozsdolai közbirtokosság esetében július 

10-ére volt kitűzve az alapfoki ítélethirdetés, ezt július 27-ére napolták el. Amennyiben az 

ozsdolaiak veszítenek, az veszélyes precedenst teremthet, annak ellenére, hogy a romániai 

jogrendszerben az ítészek nem támaszkodhatnak egy korábbi jogi eljárás tapasztalataira. Félő, 

ha nem veszik figyelembe a bizonyítékokat – erre a Láros Közbirtokosság esete kirívó példa – 

az állam ráteszi a kezét a székelység tulajdonára. A tulajdon pedig az 1968-as megyésítést 

követően egyébként is fogyatkozott, hiszen a szomszédos, román lakosságú területekre eső 

erdőrészeket jószerint nem lehetett visszaperelni.  

 

Gyergyói szalmapityókát ország-világnak  
2024. július 10. – szekelyhon.ro 

Országosan is egyedülálló beruházás az, ami a pityóka tárolását és feldolgozását illetően 

Gyergyóalfaluban, valamint Gyergyóremetén megvalósul. A megépült tárolók képesek 

megduplázni Románia professzionális burgonyatároló kapacitását. Ennek köszönhetően 

tartották éppen Gyergyóalfaluban a burgonyaszakma országos találkozóját. Gyergyó 
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térségében korábban sosem rendeztek olyan rangos mezőgazdasági és élelmiszeripari szakmai 

találkozót, mint amilyen szerdán volt Gyergyóalfalu határában a Baradi Agro vállalat 

telephelyén, vagyis az új krumplitárolók között. A Romániai Burgonya- és Cukorrépa-kutatási 

és Fejlesztési Intézet, valamint a Romániai Burgonyaszövetség itt tartotta meg a Burgonya Zöld 

Napja elnevezésű szakmai találkozót, amely már a 47. kiadás volt. A rendezvényen 

szakterületük jelenlegi legfontosabb kérdéseiről értekeztek, például Aurel Badea, a 

Mezőgazdasági és Erdészeti Tudományok Akadémiájának alelnöke, Romeo Soldea, az 

Országos Növényvédelmi Hatóság vezérigazgatója vagy Elena Tatomir, a Mezőgazdasági és 

Vidékfejlesztési Minisztérium agrárpolitikai igazgatója.  

 

Közzétették a végleges választási eredményeket: az RMDSZ 200 polgármesteri 

mandátumot szerzett meg  
2024. július 10. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Közzétette szerdán a Központi Választási Iroda (BEC) a június 9-i helyhatósági választások 

végleges eredményeit. Ezek szerint a polgármester-választáson az összesen 3186 

szavazókörzetben 9 057 016 választópolgár adta le a voksát, ami 49,62 százalékos részvételnek 

felel meg – írja az Agerpres. A 8 766 798 leadott érvényes szavazatból a PSD 34,74 százalékot, 

a PNL 29,07 százalékot, az Egyesült Jobboldal Szövetség (USR, PMP és Jobboldal Ereje) 6,28 

százalékot, az AUR 6–,27 százalékot, a PSD és a PNL választási szövetsége 5,83 százalékot, az 

RMDSZ 4,32 százalékot, a független jelöltek 3,71 százalékot szereztek meg. A polgármesteri 

mandátumok eloszlása a következő: PSD – 1677 mandátum, PNL – 1132, RMDSZ – 200, 

független jelöltek – 43, AUR – 30, PSD-PNL választási szövetség – 29, Egyesült Jobboldal 

Szövetség – 28. 

                     
Negyeden hagyományos népi mesterségek alapjait sajátíthatják el a szünidejüket 

töltő gyerekek 
2024. július 10. – Felvidék.ma 

A Vágsellyei járásban található Negyed község vadászháza július 15. és 17. között a népi 

mesterségek oktatásának helyszíne lesz. A Mesterségek ösvénye elnevezésű alkotóműhely-

sorozat keretében a gyerekek itt elsajátíthatják a kosárfonás, a drótfonás és a textilszövés 

alapjait. Másnap a drótfonás rejtelmeibe avatják be őket. Július 17-én a szövésnek szentelt 

alkotóműhelyt tartanak. A gyerekek megismerkednek a textilszövés művészetével, és saját 

alkotású szőnyeget készíthetnek. A szervezők elmondása szerint a foglalkozások megválasztása 

során elsődleges céljuk volt, hogy a gyerekekkel megismertessék és megkedveltessék elődeink 

tudását, a népi mesterségeket. 
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Magyar–Korčok-találkozó: határon átnyúló szövetségek 
2024. július 10. – Új Szó 

Magyar Péter, a Tisza Párt vezetője Ivan Korčok korábbi szlovák külügyminiszterrel találkozott. 

A politológus szerint a magyarországi ellenzéki vezető megjelenése a szlovákiai viszonyokra is 

hatással lesz. A volt külügyminiszter „az ellenzék sikeres vezetőjének és Orbán Viktor 

kihívójának” nevezte a közösségi oldalán Magyart, majd arról ír, mindkettőjük számára fontos 

a jó szlovák–magyar viszony, illetve, hogy a két országot pozitív érzelmek kössék össze. Grigorij 

Mesežnikov szerint Korčok lépésében az is szerepet játszhatott, hogy Szlovákiában egyes 

szereplők, szerinte indokolatlanul, hungarofóbnak próbálták a korábbi külügyminisztert 

beállítani. „Olyan jeleket küld Szlovákiába, hogy egyáltalán nem hungarofób” – mondta a 

politológus Korčokról azzal, a találkozó azt is jelentheti, hogy a korábbi külügyminiszter kész a 

magyar partnerekkel való együttműködésre. 

 

Veszélyben az ikonikus gellei gémeskút 
2024. július 10. – Új Szó 

Megkezdték a 63-as út és a D4/R7-es autópálya találkozásánál lévő körforgalomban annak a 

gémeskútnak a bontását, melyet két éve helyeztek vissza, miután az útépítés miatt kiszedték az 

eredeti helyéről. A Szlovák Útkezelő Vállalat (SSC) hamarosan átveszi a már két éve épült 

útszakaszt az autópálya kezelőtől, tájékoztatta lapunkat Iván Lajos, Gelle község 

polgármestere. Ezzel nem is lenne gond, viszont az SSC csupán az eredeti projektdokumentáció 

alapján épített területet veszi át, más változtatásokat azonban nem hajlandó. A gémeskút 

esetében a közútkezelő további kifogásként a fa konstrukció rossz elhelyezkedését emelt ki, ami 

miatt balesetveszélyesnek bélyegezte. Miután kedd délelőtt egy helyi lakos értesítette Iván 

Lajost, a község polgármesterét a megkezdett bontási munkálatokról, a helyszínre azonnal 

kiérkezve sikerült megállítani, de csak egy hét haladékot kaptak. 

 

Hídverő Napok Bátorkeszin 
2024. július 10. – Felvidék.ma 

Idén is megrendezték hagyományos Hídverő Napok rendezvénysorozatot, immár 

huszonkilencedik alkalommal, melyet Bátorkeszi, és a Duna magyarországi oldalán fekvő 

Neszmély szervezett július első hétvégéjén. A Rákóczi Szövetség Hídverő Szervezete azzal a 

szándékkal hozta létre a Hídverő Napok rendezvényét, hogy lehetőséget teremtsen a Duna két 

partján élőknek a közös ünneplésre. 

Az elmúlt évek gazdag tartalommal megtöltött rendezvényei összekovácsolták a települések 

polgárait, és az összefogás eredményeként a kapcsolatok magasabb szintű formáját is 

elősegítették. A Hídverők Szövetsége által tágabb lehetőségek nyílnak meg a közös jövőt együtt 

építeni akaró szervezetek előtt. 
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Egy elveszett nemzedék gyermeke 
2024. július 10. – Új Szó 

Hancsovszky Béla nevét és kalandfilmbe illő története egy levéltári anyagokon alapuló hazai 

magyar alkotás, amely dokumentarista és fikciós elemeket is tartalmaz. Egy 19 éves tornaljai 

srác 1945 nyarán, a magyarellenes intézkedések miatti elkeseredésében (vélhetően) gránátot 

dobott be a helyi csendőrség ablakán. Senki sem sérült meg, „csak” az épület vált romhalmazzá, 

a népbíróság mégis halálra ítélte Hancsovszky Bélát, mert példát akartak statuálni. A fiú 

megszökött a börtönből és Magyarországra menekült. A film akár tananyag is lehetne a hazai 

magyar középiskolákban. Fel lehetne tennni a kérdést a tizenéves srácoknak, hogy ők vajon mit 

csinálnának Hancsovszky Béla helyében. 

                    
Hatalomalakítás a vajdasági önkormányzatokban 
2024. július 11. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

Számos vajdasági helyi önkormányzatban a napokban alakul meg a hatalmi szervek új 

összetétele, Szabadkán például ma tartják meg a városi képviselő-testület (vkt) alakuló ülését. 

A Szabadkai Magyar Rádió Napindító című műsorában dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar 

Szövetség elnöke elmondta, a párt elnöksége és tanácsa hétfőn ülésezett és határozott az új 

hatalmi ciklusban tisztségeket betöltő személyek vonatkozásában. A VMSZ 23 helyi 

önkormányzatban indult önálló jelöltlistával a június 2-án megtartott választásokon. Pásztor 

Bálint szavai szerint Szabadka tekintetében sikerült megtartani az előző hatalmi ciklusban 

betöltött tisztségeket, de a többi vajdasági helyi önkormányzatban is megőrizték a 

hídfőállásokat. Rámutatott, az egyes tisztségek elvesztése nem az azokat betöltő személyek 

miatt lenne sajnálatos, illetve generálna problémákat, hanem a korábban kijelölt célok 

szempontjából. 

  

Szabadkán megalakult az új összetételű Városi Képviselő-testület 
2024. július 10. – Vajma.info, PannonRTV 

Dr. Pásztor Bálintot Gyivánovity Dániel váltja az elnöki székben. Helyettese Nebojša Crnogorac 

lesz és Ladóczki Gyula marad a képviselő-testület titkára. Továbbra is Stevan Bakić lesz a város 

polgármestere, az alpolgármesteri címet pedig Góli Csilla tölti be. Emellett a képviselők 

megválasztották a városi tanács tagjait is. Az alakuló ülésen öt napirendi pont szerepelt. 

Elsőként a testület tanácsnokainak mandátumát hitelesítették, majd titkos szavazáson 

Szabadka Város Képviselő-testületének elnökét választották meg. 54 igen mellett Gyivánovity 

Dániel váltja dr. Pásztor Bálintot az elnöki székben. Az ülés hátralevő részét az új elnök vezette. 

„Dr. Pásztor Bálinttól átvenni ezt a tisztséget egy nagy megtiszteltetés, de óriási feladat is. Igen 

csak magasra tette a lécet, ahogy megboldogult Pásztor István elnök úr is mondta: olyan 

magasra, hogy távcsővel se tudjuk meglátni. Minden tudásommal, tapasztalatommal és 

erőmmel azon leszek, hogy továbbvigyem azt, amit az elődöm itt elkezdett és amit rendbe tett.” 
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Fejsztámer Róbert marad Magyarkanizsa polgármestere 
2024. július 10. – Magyarszo.rs 

Szerda délelőtt tartotta meg alakuló ülését a Magyarkanizsai Községi Képviselő-testület. 

Továbbra is a Vajdasági Magyar Szövetség képviseletében Fejsztámer Róbert tölti be 

Magyarkanizsa polgármester tisztségét, míg az alpolgármesteri funkciót Neboljša Rakić a Szerb 

Haladó Párt listavezetője. Az új összetételű Magyarkanizsai Községi Képviselő-testület tagjai 

többek között döntöttek az új tanácstagok kinevezéséről is. Szerda délelőtt tartotta meg meg 

alakuló ülését a Magyarkanizsai Községi Képviselő-testület. A képviselők eskütételét követően 

titkos szavazás keretén belül megválasztották a KKT új elnökét Újvári Zsombor személyében, 

míg az elnök helyettesi tisztséget az oromhegyesi Jadranka Balaž tölti be. Az újonnan 

megalakuló testület 29 tanács taggal rendelkezik. Ebből 19 a Vajdasági Magyar Szövetség, míg 

8 a Szerb Haladó Párt és 2 a Szabad Polgárok Mozgalma alkotja. Az ülés alatt titkos szavazással 

bizalmat szavaztak Fejsztámer Róbertnek, aki a következő mandátumban is polgármester 

szerepét tölti be, míg az alpolgármester továbbra is Neboljša Rakić lesz. 

 

Megalakult Zenta önkormányzata: Az új polgármester Burány Hajnalka 
2024. július 10. – Vajma.info 

Szerdán Zenta Község Képviselő-testületének alakuló ülésén megválasztották a község új 

polgármesterét és a községi tanács tagjait is. A község új polgármesterének Burány Hajnalkát 

választották meg. Burány Hajnalka 1980. március 30-án született Zentán. A Zentai Gimnázium 

elvégzése után az Újvidéki Egyetem Bölcsészettudományi Kar Magyar Nyelv és Irodalom 

Tanszékén szerzett oklevelet. Ezt követően magyar nyelv és irodalom szakos tanárként és 

könyvtárosként dolgozott, miután pedig letette a közigazgatási államvizsgát, 

anyakönyvvezetőként tevékenykedett Zentán. 2012 elején lett a Vajdasági Magyar Szövetség 

tagja, majd később a VMSZ Női Fórum zentai tagozatának elnöke. Zenta Községi Képviselő-

testület képviselője volt 2016-tól 2018-ig. 2019. október 5-től a Vajdasági Magyar Szövetség 

Női Fórumának elnöke 2020 augusztusától pedig a Vajdasági Autonóm Tartomány 

Képviselőházának a képviselője lett.  

 

Bilicki Zoltán Ada polgármestere 
2024. július 10. – Magyarszo.rs 

Az adai községi-képviselő testület szerda délután az alakuló ülésén ismét Bilicki Zoltánt nevezte 

ki polgármesternek, aki a választást a Szerb Haladó Párt színeiben nyerte meg. A választási 

eredmények alapján a 29 képviselőből 19 képviselőt ad a SZHP, 9-et a VMSZ és 1-et a VMDK. 

Az ülést az elején dr. Balog András vezette, amely során több napirendi pontot is 

megtárgyaltak. Rögtön az elején megalakult a mandátum-hitelesítő bizottság, a továbbiakban 

pedig Ada Község Választási Bizottságának jelentése következett. Az ülés minden pontjában 

egyhangúan igennel szavaztak a képviselők. Maksó Éva összeférhetetlenség miatt visszaadta 

képviselői mandátumát, helyére Lakatos Adrián került a képviselők közé, akit közvetlen a 

V
a

jd
a

sá
g

 

https://pannonrtv.com/rovatok/onkormanyzatok/fejsztamer-robert-marad-magyarkanizsa-polgarmestere
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29754/Megalakult-Zenta-onkormanyzata-Az-uj-polgarmester-Burany-Hajnalka.html
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/ada/a.311550/Bilicki-Zoltan-Ada-polgarmestere


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. július 11. 

. 

 

mandátuma megszerzése után megválasztottak a képviselő testület új elnökévé. Lakatos 

Adrián Tóbiás Józsefet váltotta az elnöki székben, aki lemondott.  

 

A kisvállalkozókat segíti a topolyai önkormányzat 
2024. július 11. – Magyarszo.rs 

Topolya község önkormányzata az idén második alkalommal jelentetett meg pályázatot a 

község területén működő mikrovállalkozások számára. Az ilyen vállalkozásoknak komoly 

szerepük van a vidék népességmegtartó erejének fokozásában. A vissza nem térítendő 

támogatások folyósítására vonatkozó szerződéseket Szatmári Adrián, Topolya község 

polgármestere írta alá a nyertes pályázókkal. – A községi önkormányzat az előző évben 

alapította meg a vállalkozásfejlesztési alapot, és ezzel az a célunk, hogy segítsünk a Topolya 

község területén működő vállalkozóknak. Úgy gondoljuk, ezek azok a vállalkozások, amelyek a 

motorját képezik a gazdasági fejlődésének. A versenyképességük növeléséhez szeretnénk 

hozzájárulni. Úgy gondoljuk, az erős gazdaság erős közösséget jelent, ezért a jövőben is 

folytatni szeretnénk ezt a támogatási formát. Tavaly 13 szerződést írtunk alá, amelyek összege 

1,2 millió dinár volt. 

 

Régi elnökök, új alelnökök - megalakult a községi képviselő-testület Óbecsén 
2024. július 10. – PannonRTV 

Óbecsén is ma tartotta alakuló ülését a községi képviselő-testület. A legfontosabb posztokon 

nem történtek személyi változások, de a testületbe és a tanácsba is kerültek új arcok, és az 

alelnökök is már egy új generációt képviselnek Régi elnökök, új alelnökök – így lehetne 

summázni az óbecsei képviselő-testület mai alakuló ülésének az eredményét. A testület titkára 

továbbra is Lovasi Latincsity Zsolt lesz, új alelnöknek Saša Marićot választották meg, az elnök 

pedig Kiss Igor maradt. A 36 képviselőből a Szerb Haladó Párt 22, a Vajdasági Magyar 

Szövetség 9, a VMDK-val közösen listát állító Csak helyben polgári csoport 4 és a Szerb 

Királyság Megújhódási Mozgalom egy képviselői helyet szerzett meg. Kiss Igor, az óbecsei KKT 

elnöke: „Én nagyon örülök annak, hogy új képviselői arcokat is látok mind a hatalom, mind az 

ellenzék részéről. Külön örülök annak, hogy van ellenzék, az mindig kihívás a politikai 

pluralizumusban, demokráciában, így igazából egy ellenőrző szerep a hatalom felé, illetve 

kihívás nekünk, a hatalom részének, hisz jobban vagyunk ellenőrizve talán, illetve jobban 

odafigyelnek az esetleges kényelmi helyzetből kialakult hibák miatt, úgyhogy biztos, hogy 

frissen tartanak majd bennünket.” 

 

A szenttamási magyarság egykor és most 
2024. július 10. – PannonRTV 

Kiss Csaba történelemtanár tartott előadást a helyi Népkönyvtárban. A klasszikus értelemben 

vett történelemórán a közönség olyan dolgokról hallhatott összefoglalót, amelyekről napjainkig 

egyáltalán nem, vagy mindössze néhány mondat erejéig maradtak feljegyzések az utókor 

számára. „Az előadásom egy ilyen Gioni elbeszélő stílusban történt, a témája, mint ahogy a cím 

is mondja a szenttamási magyarság mindennapjai, élete és főleg a múltja, lévén, hogy 
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szakomból kifolyólag ezzel foglalkozom. Beszélni fogok a kezdetektől, hogy honnan vagyunk 

itt, mióta vagyunk itt és mit hozott a múlt a számunkra. Mik voltak a harcaink, a megvívott és 

nem megvívott csatáink, lehetőségeink, amiket elmulasztottunk, szerencsénk, ami esetleg nagy 

ritkán ránk mosolygott.” 

                       
Lengyelország hazaküldi az ukrán férfiakat harcolni 
2024. július 10. – Magyar Nemzet 

Lengyelország felszólítja az ukrán férfiakat, hogy térjenek haza és harcoljanak. Varsó ugyanis 

beleegyezett: segíti Kijev mozgósítási erőfeszítéseit azzal, hogy felszólít minden 

Lengyelországban tartózkodó hadköteleskorú ukrán férfit, térjen haza és csatlakozzon az 

Oroszország elleni harchoz. A Volodimir Zelenszkij ukrán elnök és Donald Tusk lengyel 

miniszterelnök által hétfőn aláírt kétoldalú biztonsági szerződés értelmében Varsó „ösztönözni 

fogja” az ukrán állampolgárokat, hogy térjenek vissza hazájukba „a szolgálatra a fegyveres 

erőkben… és más biztonsági és védelmi erőkben”. 

 

Mikita: a külföldi befektetők bíznak Kárpátalja gazdaságában 
2024. július 10. – Kárpátalja.ma 

Kárpátalja élen jár az új, külföldi befektetőkkel rendelkező cégek bejegyzésében – közölte 

Viktor Mikita, a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás (OVA) vezetője július 10-én. 2022 és 

2024 között a régióban 207 ilyen céget regisztráltak. Ez a második legjobb mutató a nyugati 

megyék között, országosan pedig a hetedik legjobb. A külföldi befektetők nagyon alaposan 

megvizsgálják a befektetési környezetet, így ezek az adatok a régió gazdasági szektorába és 

minden olyan intézménybe vetett bizalmukat mutatják, amelyek biztosítják a vállalatok 

működését a háború ideje alatt – írta a kormányzó. 

 

A DSZNSZ tisztviselői engedélyekért követeltek kenőpénzt Kárpátalján 
2024. július 10. – Karpat.in.ua 

Az SZBU felszámolt egy korrupciós csoportot a Rendkívüli Helyzetek Állami Szolgálatának 

(DSZNSZ) ungvári járási adminisztrációjában a. A tisztviselők rendszeresen kenőpénzt vettek 

át vállalkozóktól az engedélyezési dokumentáció jóváhagyásáért. Az információk szerint az 

engedélyeket az étteremtulajdonosok igényelték az akadálymentes működtetésért. A kapott 

kenőpénzért a DSZNSZ illetékesei szemet hunytak afelett, hogy a vállalat felszerlése nem felel 

meg a tűzbiztonsági jogszabályok előírásainak. 

 

Oktatási intézmények pszichológusainak tartottak továbbképzést Munkácson 
2024. július 10. – magyarkurir.hu 

Július 8-án, a „Gyermekek lelki egészségének támogatása” program keretében Lucsok Miklós 

OP megyéspüspök tartott továbbképzést a Munkácsi járás oktatási intézményeiben dolgozó 

pszichológusok számára. Mit tehetek? Ki vagyok én? Miért vagyok, és mire születtem? Mit 
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kezdjek a bennem lévő „mínuszokkal” annak érdekében, hogy felelősen álljak hozzá 

önmagamhoz, és honnan merítsem mindehhez az erőt? Hogyan tartsam meg az 

erőforrásaimat, hogy megsokszorozzam mások számára a jót? Az életemben mi az, amin tudok 

változtatni? – e kérdések mentén zajlott a találkozó. Az egynapos intenzív képzésen több mint 

húsz pszichológus vett részt a munkácsi járás középiskoláiból, óvodáiból, bentlakásos 

iskoláiból és líceumaiból. 

 

A fellebbviteli tanács nem módosította Munkács polgármestere számára 

meghatározott óvadékot 
2024. július 10. – Karpat.in.ua 

A Legfelsőbb Korrupcióellenes Bíróság Fellebbviteli Tanácsa nem változtatta meg a 30 millió 

hrivnya óvadék meghatározott összegét és az előzetes letartóztatást, amelyet Andrij Baloga, a 

kárpátaljai Munkács polgármestere ellen hozott. Az óvadékot befizették, és kiengedték az 

előzetes őrizetből, számolt be a Legfelsőbb Korrupcióellenes Bíróság Fellebbviteli Tanácsának 

sajtószolgálata, a gyanúsított nevének elhallgatásával. A Szlovo i Gyilo információi szerint 

azonban Balogáról van szó. Ő volt az, akit letartóztattak és a 30 millió hrivnya óvadékot 

határoztak meg, amelyet kifizettek érte. 

 

Egy dnyiprói ukrán katona indult rehabilitációra Magyarországra 
2024. július 10. – karpataljalap.net 

Dmitrót sérülése után Budapesten a Honvédelmi Minisztérium Központi Kórházában kezelik 

és ott fog majd lábadozni – mondta a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás első 

vezetőhelyettese, Miroszlav Bileckij. Megköszönte a nemzetközi partnereknek, hogy készek 

segíteni és rehabilitációra vinni katonáinkat, Magyarország Ungvári Főkonzulátusának pedig 

a katona ingyenes szállítását Ungvárról Budapestre és majd vissza. Azt is hozzátette, hogy egy 

másik védőnket már magyar egészségügyi intézményben ápolják. 

 

Bicikliadomány a nagycsaládosoknak 
2024. július 10. – KISZo.net 

A Liechtensteini Vöröskereszt és a Magyar Máltai Szeretetszolgálat támogatásának 

köszönhetően a Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete (KMNE) bicikliadományban 

részesült. A kerékpárok átadására két részletben kerül sor, első körben 53 biciklit vehettek át a 

tagcsaládok Beregsurányban, a Máltai Szeretetszolgálat helyi kirendeltségénél. – Több mint 

száz kerékpárt ajánlott fel számunkra a Liechtensteini Vöröskereszt és a Magyar Máltai 

Szeretetszolgálat, ebből 53-at osztottunk ki Beregsurányban. A helyi összekötők ajánlásával 

rászorultsági alapon igyekeztünk a kerékpárokat átadni, egy családnak egy kerékpárt szántunk. 

Több olyan család van, ahol az édesanyának, aki átlépheti a határt, nincs útlevele, de mi 

mindenképpen el szerettük volna juttatni számukra a kerékpárt. Ebben az esetben vagy a helyi 

összekötő, vagy családtag vállalta, hogy átjön érte a határon és elviszi a hasznos ajándékot – 

magyarázta Kopinec Emese, a KMNE munkatársa. 
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Ezentúl a Muravidéken is szervezettebben 
2024. július 10. – Népújság 

Kedden délelőtt a Muravidéki Magyar Önkormányzati Nemzeti Közösség (MMÖNK) 

székházában Orban Dušan tanácselnök és Balaskó József, a Muravidéki Magyar Gazdák és 

Vállakozók Egyesületének (MMGVE) elnöke Horváth Vivien, a „Magyarok Kenyere 

Alapítvány” vezetőjének jelenlétében írta alá a megállapodást a muravidéki búza szervezettebb 

gyűjtéséről. Ahogy ezt Orban Dušan, az MMÖNK elnöke a sajtótájékoztatón elmondta, mind a 

muravidéki csúcsszervezetnek, mind a muravidéki gazdaegyesületnek kiemelten fontos az 

együttműködés a „Magyarok Kenyere” programban, ugyanis a Muravidék is kifejezetten 

agráriumból élő vidék, és kifejezetten örül annak, hogy már a projekt kezdeteitől részt tudnak 

venni a programban. Orban Dušan érintette az említett megállapodást is, amelynek lényege az, 

hogy a bánutai Mintagazdaságban kialakításra kerül egy gyűjtőpont, az összegyűjtött búzát 

Domonkosfán az aratási ünnepély keretében öntik majd össze, a malomban feldolgozzák, majd 

a lisztet a kétnyelvű területen belül szét is osztják a különböző intézmények között. 

 

Az anyaország és a határon túli területek megismerése 
2024. július 10. – Népújság 

ReConnect Hungary – Hungarian Birthright Program 2012 óta igyekszik megőrizni és 

népszerűsíteni a magyar gyökerű, 18 és 28 év közötti amerikai fiatalok körében a magyar 

kulturális identitást. Az idei kéthetes magyarországi látogatás keretében a program résztvevői 

három napra, július 1-je és 3-a között a Muravidékre látogattak. A Magyar Emberi Jogok 

Alapítványt (Hungarian Human Rights Foundation – HHRF) 1976-ban hozták létre. Legfőbb 

feladata figyelemmel kísérni 2,5 millió olyan, magyar nemzetiségű polgár emberi jogi helyzetét, 

akik nemzeti kisebbségként élnek Horvátországban, Romániában, Szerbiában, Szlovéniában, 

Szlovákiában és Ukrajnában. Az alapítvány irányítása a szervezet New York-i székhelyén zajlik, 

budapesti és kolozsvári irodák közreműködésével. 

 

Hancsik Edit emlékére 
2024. július 10. – Népújság 

Csak álltunk, ledöbbenve és némán, hallva a szomorú hírt, hogy tragikus hirtelenséggel 43. 

életévében elhunyt Hancsik Edit, a dobronaki Hancsik Falusi Turizmus háziasszonya, „a 

Muravidék szakácsnője”. Egy bő évtizede az Edittel készült első nagyobb riportunkban így 

írtunk: "Ha valaki a Muravidéket az ízvilága alapján kívánná megismerni, akkor Dobronakon, 

a Hancsik borozó konyhájában biztosan jó helyen jár. Vida Edit szerelmese az ízeknek, és e 

rajongását főleg a hagyományos ételekben találta meg. Főztjében benne van a pattogó sparhelt 

melege, az a kis varázslat, amitől az étel lelket kap, és képes egy szívmelengető emléket 
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https://nepujsag.net/nemzetiseg/16412-ezent%C3%BAl-a-muravid%C3%A9ken-is-szervezettebben.html
https://nepujsag.net/nemzetiseg/16410-az-anyaorsz%C3%A1g-%C3%A9s-a-hat%C3%A1ron-t%C3%BAli-ter%C3%BCletek-megismer%C3%A9se.html
https://nepujsag.net/muravidek/16414-hancsik-edit-eml%C3%A9k%C3%A9re.html
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előcsalogatni a gyerekkorból." Azóta a Fösühegyen található Hancsik-porta hírneve csak nőtt, 

s zarándoklatszerűen érkeztek hozzájuk látogatóba a vendégek. 

 

A földalap nem változtat a szabályzaton 
2024. július 10. – Népújsag 

Nem hivatalos, de megbízható értesüléseink alapján a Szlovén Nemzeti Földalap nem veszi 

figyelembe a Lendva községi fiatal gazdák és a község követeléseit, és egy június végi 

levelezőülésen elfogadott szabályzat alapján írja ki a pályázatot annak a valamivel több mint 

2.000 hektárnyi, állami tulajdonban lévő földterületnek a bérbeadására, amelyet a Lendvai 

Agrárcég bérelt 2021 decemberéig, és azóta is gazdálkodik a területen, de már nem bérleti díjat, 

hanem úgynevezett használati díjat fizet a földalapnak. A gazdák azt követelték, hogy az 

agrárcég és a földalap közötti hosszú távú szerződés megszűnésének dátuma, vagyis 2021. 

december 31-e legyen a mérvadó, az ezen a napon földeket tulajdonlóknak legyen elővásárlási 

vagy bérbevételi előjoga, nem pedig a későbbi különböző spekulatív földvásárlóknak. Emellett 

szerintük a karbantartási munkák elvégzése a távolabbi vidékekről érkező gazdáknak nem áll 

majd érdekükben, illetve a szabályzatban meghatározott 30 kilométeres távolságot a felére kell 

csökkenteni. 

 

Előnyt jelent, ha valaki magyarul is beszél 
2024. július 10. – Népújság 

Dr. Lilyana Lesnichkova, a szófiai Ohridi Szent Kelemen Egyetem Klasszikus és Modern 

Filológiai Kar Hungarológiai Tanszékének nyelvész-oktatója és a kar dékánhelyettese az 

Erasmus mobilitás program keretében látogatott Szlovéniába. Még a vizsgaidőszak előtt a 

maribori Magyar Tanszéken a bulgáriai magyar nyelvi egyetemi képzés helyzetéről tartott 

előadást. Dr. Lilyana Lesnichkova 30 éve tanít magyar nyelvet a szófiai egyetemem. A 

gimnázium befejezése után semmilyen előtudással és magyar kötődéssel nem rendelkezett, 

kíváncsiságból jelentkezett a magyar szakra. „Nem gondoltam, hogy fel fognak venni, mert 

akkor csak két lányt és két fiút vettek fel, magas volt a pontszám és nagyon nehéz volt bekerülni. 

Idővel megváltozott a helyzet, tömegesen vettek fel – a 15 ugyanis nagy számnak számít –, de 

az az igazság, hogy többen véletlenül kerültek a magyar szakra, nem tudták, mi vár rájuk, s 

átiratkoztak más szakra” – mondta nyelvtanulásának kezdeteiről. 

 

Focifoglalkozások Völgyifaluban 
2024. július 10. – Népújság 

A völgyifalui Zvezda Futballegyesület úgy döntött, július hónapban focifoglalkozásokat szervez 

a labdarúgó-palánták számára. Az első ilyen alkalom múlt pénteken volt, amikor vezetett 

edzéssel összesen nyolc fiú rúgta a labdát. Mivel a foglalkozásokat minden júliusi péntek 

délután megtartják, ezért a szervezők és a gyermekek is várnak újabb jelentkezőket. Az ifjú 

focistáknak mez, valamint étel és ital is biztosított a felszabadult játék mellett. 
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https://nepujsag.net/muravidek/16416-a-f%C3%B6ldalap-nem-v%C3%A1ltoztat-a-szab%C3%A1lyzaton.html
https://nepujsag.net/horizont/16415-el%C5%91nyt-jelent,-ha-valaki-magyarul-is-besz%C3%A9l.html
https://nepujsag.net/sport/16424-focifoglalkoz%C3%A1sok-v%C3%B6lgyifaluban.html
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. július 10. – Kossuth Rádió 

 

Szerbiában június másodikán tartottak önkormányzati választásokat. A Vajdasági Magyar 

Szövetségnek sikerült megőriznie korábbi pozícióit. Magyar polgármestere lesz Zentának, 

Magyarkanizsának és Topolyának.  

 

Kishegyesen a múlt héten lezajlott a 21. Vajdasági Szabadegyetem. Itt, a külhoni magyarság 

szülőföldön maradását segítő, a magyar kormányzat által támogatott gazdaságfejlesztési 

programokról is szó esett. 

 

Az erdélyi magyar felvételizők körében végez kutatást a felvi.ro egyetemböngésző, hogy jobban 

megismerjék az egyetemi felvételire készülő fiatalok igényeit és preferenciáit, hiszen csak így 

tudják őket hatékonyan támogatni a pályaválasztásban. A kérdőív a döntést befolyásoló 

tényezőkre kérdez rá, mint például a nyelvhasználat, a lakhelytől való távolság és az információ 

elérhetősége.  

 

A Baptista Szeretetszolgálat szervezésében külföldi szakemberek tartottak mentális egészség 

megóvására irányuló képzést a Bereg-vidéki Makkosjánosiban azoknak az egészségügyi 

szakembereknek, civileknek és belső-ukrajnai menekülteknek, akiket rendkívül megviselt a 

háború, a folyamatos stressz helyzet.  

 

Több száz kiló tartós élelmiszert adományozott a Magyar Református Szeretetszolgálat a 

Szilágyságban működő Oikodomos Alapítványnak. A civil szervezet 30 éve segít a rászoruló 

családokon, egyedül maradt időseken. A Szilágylelén működő szociális konyhán minden nap 

friss ebédet főznek. Minden adomány jól jön a civil szervezetnek, amelynek munkatársai nem 

csak a falu, hanem a környező települések rászorulóit is segítik.  

 

A Vásárhelyi Forgatag az erdélyi magyarság egyik kiemelt kulturális rendezvénye, a különböző 

generációk jó hangulatú találkozóhelye szeretne maradni a következő évtizedben is - 

hangsúlyozták a szervezők azon a keddi marosvásárhelyi sajtótájékoztatón, amelyen az idei, 11. 

Forgatag időpontját, tervezett programjait és újdonságait, különlegességeit ismertették. A 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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forgatagot augusztus 29 és szeptember elseje között rendezik meg - mondja Pápai Kamilla 

fesztiváligazgató.  

 

Középkori, reneszánsz, barokk, illetve rokokó, azaz a régizene minden korszakából 

felcsendülnek dallamok a csíkszeredai Régizene Fesztiválon, amelyet 1980-bn szerveztek 

legelőször a székelyföldi városban. A fesztivált a kommunista diktatúra idején, 1986 és 1989 

között betiltották, de a rendszerváltás után újraszervezték. A Hargita Megyei Kulturális 

Központ idei rendezvényét – amelyre a nemzetközi élvonalból is érkeznek együttesek – július 

13. és 21. között tartják. A részleteket kedden a Mikó-vár előtti téren sajtótájékoztatón 

ismertették a szervezők. 


